
Z á p i s 

 

ze 17. schůze výboru Poslanecké sněmovny pro životní prostředí, 

která se konala dne 16. listopadu 2011   

 

 

 

Přítomni: Robin BÖHNISCH,   Luděk JENIŠTA, Radim FIALA,  Luděk JENIŠTA, 

Kateřina KONEČNÁ, Jiří KRÁTKÝ,  Jan LÁTKA, Václav MENCL, Josef 

NEKL,  Josef NOVOTNÝ,  Jan SMUTNÝ,  Bořivoj ŠARAPATKA,  Ladislav 

ŠINCL,  Milan ŠŤOVÍČEK,  Tomáš  ÚLEHLA, Václav ZEMEK 

 

Nepřítomni: František DĚDIČ, Radim JIROUT, Jiří OLIVA   

 

 

Hosté: Náměstek ministra životního prostředí PhDr. Ivo Hlaváč, náměstek předsedy 

Českého báňského úřadu  JUDr. Pavel Dvořák, náměstka ministra životního 

prostředí Tomáš  Vrbík ,  Ing. Radka  Bučilová,  pověřená řízením SFŽP, 

poslanec  Jan Husák 

 

 

 

Program: 

 
09.00  Vládní návrh na vydání zákona o ochraně ovzduší (tisk 449) 

 
       

10.00  Vládní návrh na vydání zákona o látkách, které poškozují ozonovou vrstvu, a o fluorovaných 

skleníkových plynech (tisk 445)   

      

11. 00 Návrh poslanců Jana Husáka, Františka Laudáta a Heleny Langšádlové na vydání zákona, 

kterým se mění zákon č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění pozdějších předpisů 

(tisk 337) 

      

13.00 Návrh Státního rozpočtu na rok 2012 kapitoly 348 – Český báňský úřad 

      

13.45 Návrh státního rozpočtu na rok 2012 kapitoly 315 – Ministerstvo životního prostředí 

 
      

14.30 Návrh rozpočtu Státního fondu životního prostředí ČR na rok 2012 

 

         Různé 

 

 

Schůzi řídil předseda výboru Mgr. Milan Šťovíček. 

Schválení programu: 

Hlasování:  Pro  10    Proti  0    Zdržel   0     
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1. Vládní návrh na vydání zákona o ochraně ovzduší (tisk 449) 

S předkladatelskou zprávou vystoupil náměstek životního prostředí PhDr. Ivo Hlaváč. 

V návrhu zákona upozornil na nové návrhy, např. kompenzační opatření, individuální přístup 

ke zdrojům; dotčeným institucím dát pravomoc zdroj identifikovat,  zpřísňovat a zpřesňovat 

integrované povolení pro jeho provoz; nízkoemisní zóny, zefektivnit zpoplatnění agendy, 

otázka lokálních topenišť.  

Zpravodajskou zprávu přednesla Ing. Kateřina Konečná., zmínila konání dvou seminářů, které 

k tomu materiálu  proběhly.   

V obecné rozpravě vystoupil poslanec Šincl, Krátký, Nekl, místostarosta Mimoně Stanislav 

Baloun.  Náměstek  Hlaváč zmínil jednání pracovní skupiny, které proběhne dne 24. listopadu  

v Karviné Hlaváč, nesouhlasné stanovisko s regulací zápachu. 

Konečná – pozměňovací body v pozm. návrhu -  bod  1-19  

Hlasování:  Pro   10    Proti    0      Zdržel    0 

Stanovisko legislativního odboru body  - 1 až 6 a  1 až 4 

Hlasování:  Pro    10   Proti    0      Zdržel   0 

 

Návrh usnesení : 

Výbor pro životní prostředí  

 

 doporučuje    Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh schválila ve znění 

přijatých pozměňovacích návrhů: 

 

1. V § 2 písm. l) se slova „ve stacionárním zdroji“ zrušují. 

 

2. V § 2 písm. p) se slova „nebo směsného komunálního odpadu nezpracovaného 

mechanicko-biologickou úpravou“ nahrazují slovy „nebo ve kterém se tepelně 

zpracovává neupravený směsný komunální odpad“. 

 

3. V § 4 odst. 2 se slovo „komínu“ nahrazuje slovy „komínovém průduchu“. 

 

4. V § 6 odst. 1 písm. a) se za slova „technickou podmínku provozu“ vkládají slova 

„stanovenou v prováděcím právním předpisu“. 

 

5. V § 11 odst. 1 písm. b) se slova „nad 100“ nahrazují slovy „nad 500“. 

 

6. V § 11 odst. 5 se slova „v bodech 1 až 3“ nahrazují slovy „v bodech 1 a 3“. 

 

7. V § 11 se na konci odstavce 5 doplňuje text:  

„Kompenzační opatření se u stacionárního zdroje označeného ve sloupci B v příloze č. 

2 pro danou znečišťující látku neuloží, pokud pro ni zdroj nemá stanoven specifický 

emisní limit v prováděcím právním předpisu. Kompenzační opatření se dále neukládají 

u stacionárního zdroje, jehož příspěvek vybrané znečišťující látky k úrovni znečištění 

nedosahuje hodnoty stanovené prováděcím právním předpisem.“. 

 

8. V § 11 odst. 7 se za větu „Jako kompenzační opatření mohou být stanovena opatření 

ke snížení emisí u stávajících stacionárních zdrojů nebo jiná opatření zajišťující 

snížení úrovně znečištění.“ vkládá věta: „Žadatel o vydání závazného stanoviska 

k novému stacionárnímu zdroji, který je současně provozovatelem stávajícího 
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stacionárního zdroje, může do kompenzačních opatření zahrnout opatření ke snížení 

emisí realizovaná v předchozím kalendářním roce.“. 

 

9. V § 11 odst. 9 se na konci textu doplňuje věta: „Povinnost předložení rozptylové 

studie se dále nevztahuje na případy, kdy dochází k navýšení projektovaného výkonu 

nebo kapacity, ale nepochybně nedochází ke zvýšení příspěvku stacionárního zdroje 

k úrovni znečištění. V případě pochyb je závazné vyjádření krajského úřadu.“. 

 

10. V § 12 odst. 7 věta první zní: „Povolení provozu může krajský úřad vydat na dobu 

časově omezenou, přičemž vychází z obvyklé doby životnosti stacionárního zdroje.“. 

 

11. V § 12 odst. 8 se slova „a způsob uplatnění kompenzačních opatření“ nahrazují slovy 

„ , způsob uplatnění kompenzačních opatření a minimální hodnoty příspěvku 

stacionárního zdroje k úrovni znečištění podle § 11 odst. 5.“. 

 

12. V § 13 odst. 1 se za slova „k překročení imisního limitu“ vkládají slova „stanoveného 

v bodech 1 až 3 přílohy č. 1“. 

 

13. V § 13 odst. 1 se mezi druhou a třetí větu vkládá věta: „V případě znečišťujících látek, 

které mají stanoven imisní limit v bodě 3 přílohy č. 1 k tomuto zákonu, se za opatření 

vedoucí ke snížení úrovně znečištění bez vynaložení nepřiměřených nákladů považuje, 

pokud u daného stacionárního zdroje uplatňuje provozovatel nejlepší dostupné 

techniky.“. 

 

14. V § 15 odst. 14 zní: 

„(14) Výnos z poplatků za znečišťování je do roku 2016 včetně příjmem Státního 

fondu životního prostředí. Od roku 2017 je 65 % výnosu z poplatků za znečišťování 

ovzduší příjmem Státního fondu životního prostředí České republiky, 25 % příjmem 

kraje, na jehož území se stacionární zdroj nachází, a 10 % příjmem státního rozpočtu. 

Výnos z poplatků za znečišťování, který je příjmem kraje, může být použit jen na 

financování opatření v oblasti ochrany životního prostředí. Výnos z poplatků za 

znečišťování, který je příjmem státního rozpočtu, může být použit jen na financování 

činností zajišťovaných ministerstvem podle § 5 odst. 1 až 5, § 7 odst. 1 a 2, § 10 odst. 

2 a 6 a § 30, které jsou vykonávány ministerstvem zřízenou právnickou osobou na 

základě zřizovací listiny.“. 

 

15. V § 35 odst. 1 věta první zní:  „Činnosti zajišťované ministerstvem podle § 5 odst. 1 až 

5,   § 7 odst. 1 a 2, § 10 odst. 2 a 6 a § 30 může ministerstvo přenést na jím zřízenou 

právnickou osobu nebo v případě § 14 odst. 4 na jinou osobu.“. 

 

16. V § 41 se na začátku písmene a) vkládají slova „§ 11 odst. 5,“. 

 

17. V příloze č. 1 se bod 6. včetně tabulky a poznámky č. 1) zrušuje. 

 

18. V příloze č. 6 bodu 4. se v prvním odstavci slova „v případě oxidu siřičitého, oxidu 

dusičitého a troposférického ozonu nebo 24 hodin v případě částic PM10“  a v druhém 

odstavci „v případě oxidu siřičitého, oxidu dusičitého a troposférického ozonu“ 

zrušují. 
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V příloze č. 8 v písmenu g) za slova „elektroenergetických zařízení“ vkládají slova                           

„ , energetických zařízení soustav zásobování tepelnou energií“ a v písmenu j) za slova 

„elektrických sítí,“ vkládají slova: „ rozvodů soustav zásobování tepelnou energií,“. 

 

19. K § 9 odst. 3 

Slova „podle odstavce 2“ se nahrazují slovy „stanovené v programu zlepšování kvality 

ovzduší“. 

 

20. K § 11 odst. 1 návětí 

Slova „Ministerstvo životního prostředí“ se nahrazují slovem „Ministerstvo“. 

 

21. K § 11 odst. 10 

Slovo „stanovisko“ se nahrazuje slovem „stanoviska“. 

 

22. K § 12 odst. 3 

Slova „a stavby“ se zrušují. 

 

23. K § 12 odst. 6 

Slova „podle odstavce 1 písm. b) a odstavce 2 písm. b)“ se nahrazují slovy „podle § 11 

odst. 1 písm. b) a odst. 2 písm. b)“. 

 

24. K § 14 odst. 4 

Slova „prováděcího předpisu“ se nahrazují slovy „prováděcího právního předpisu“. 

 

25. K § 15 odst. 5 

Slova „zaokrouhlí se na“ se nahrazují slovy „zaokrouhlí na“. 

 

26. K § 25 odst. 7 písm. b) 

Slova „ , k) nebo l)“ se nahrazují slovy „a i)“. 

 

27. K § 32 odst. 3 

Slova „občany státními“ se nahrazují slovy „státními občany“. 

 

28. K § 34 odst. 1 písm. c) 

Slova „u provozovatele“ se nahrazují slovy „ u jehož provozovatele“. 

 

29. K § 34 odst. 3, návětí 

Slova „§ 39 odst. 1 písm. g)“ se nahrazují slovy „§ 32 odst. 1 písm. g)“. 

 

II. pověřuje    předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké 

sněmovny, 

 

III. zmocňuje   zpravodajku výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podala zprávu  

o  výsledcích projednávání tohoto návrhu zákona ve schůzi výboru pro životní prostředí, 

 

IV. zmocňuje   zpravodajku výboru, aby ve spolupráci s legislativním odborem Kanceláře 

Poslanecké sněmovny provedla příslušné legislativně technické úpravy. 

 

Hlasování:  Pro 10   Proti 0   Zdržel  0 

Poděkování předsedy Šťovíčka zpravodajce a předkladatelům. 
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2. Vládní návrh na vydání zákona o látkách, které poškozují ozonovou vrstvu, a o 

fluorovaných skleníkových plynech (tisk 445) 

 

Předkladatelskou zprávu přednesl  náměstek ministra životního prostředí  PhDr. Ing. Ivo Hlaváč. 

Předložený návrh  představuje  změnu legislativně –technického charakteru.  

Zpravodajskou zprávu přednesla Ing. Konečná. 

Konečná v podrobné rozpravě vznesla pozměňovací návrh – v § 6 odst. 9 se slova „a je účelově  

vázán pro použití k ochraně ozonové vrstvy „Země“ - zrušují 

Hlasování:    Pro   8    Proti  0    Zdržel    0 

 

Návrh usnesení:  

Výbor pro životní prostředí 

 

I.  doporučuje    Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh schválila ve znění 

přijatého pozměňovacího návrhu: 

 

V § 6 odst. 9 se slova „a je účelově vázán pro použití k ochraně ozonové vrstvy Země“ 

zrušují. 

 

II. pověřuje    předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké 

sněmovny, 

 

III. zmocňuje   zpravodajku výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podala zprávu  

o  výsledcích projednávání tohoto návrhu zákona ve schůzi výboru pro životní prostředí, 

 

IV. zmocňuje   zpravodajku výboru, aby ve spolupráci s legislativním odborem Kanceláře 

Poslanecké sněmovny provedla příslušné legislativně technické úpravy. 

 

Hlasování: pro  9    proti   0   zdržel   0 

 

Poděkování předsedy výboru M. Šťovíčka předkladateli a zpravodajce. 

 

 

2. Návrh poslanců Jana Husáka, Františka Laudáta a Heleny Langšádlové na vydání 

zákona, kterým se mění zákon č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění 

pozdějších předpisů (tisk 337) 

 

Předkladatelskou zprávu přednesl poslanec Jan Husák. V navrhovaném ustanovení dochází 

k úpravě dosavadní horní hranice sazby poplatku 250 Kč za netříděný odpad na kalendářní rok, 

protože již neodpovídá  současnému zvýšení nákladů na zajištění sběru a svozu komunálního 

odpadu  a růstu poplatku, který obec platí. Navrhuje se zvýšit druhou složku sazby poplatku z 

250 Kč na 750 Kč za netříděný odpad.. První položka 250,- Kč za tříděný odpad  zůstává 

z motivačních důvodů  na původní výši.  

 

Látka – ve zpravodajské zprávě uvedl, že cílem je úprava poplatku za provoz systému 

shromažďování, sběru, přepravy, třídění využívání a odstraňování komunálních odpadů. Náklady 

poplatku za provoz systému  nakládání s komunálním odpadem dlouhodobě  a výrazně přesahují 
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skutečné náklady. Proto je nutné, aby alespoň dílčí novela zákona o místních poplatcích nabyla 

účinnosti dříve. 

V diskusi vystoupili poslanci Husák, Konečná, Smutný, Jeništa, Látka.  

Podrobná rozprava: 

Navrhnutou částku 750 Kč nahradit částkou 500 Kč.   

Hlasování :  Pro 4    Proti    3     zdržel    1          Nebylo přijato 

 

 

Návrh usnesení: 

Výbor  pro životní prostředí 

 

I.  doporučuje     Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh schválila,  

 

II. pověřuje    předsedu výboru, aby toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké 

sněmovny, 

 

III. zmocňuje   zpravodaje výboru, aby na schůzi Poslanecké sněmovny podal zprávu  

o  výsledcích projednávání tohoto návrhu zákona ve schůzi výboru pro životní prostředí. 

 

 

Hlasování o předloženém návrhu jako celku: 

Pro:   5    Proti    1    zdržel    3          Přijato 

Poděkování předsedy Šťovíčka zpravodajce a předkladatelům. 

 

 

3. Návrh Státního rozpočtu na rok 2012 kapitoly 348 – Český báňský úřad 

Schůzi řídil předseda Milan Šťovíček 

 

Předkladatelskou zprávu přednesl  náměstek JUDr. Pavel Dvořák. Uvedl, že prioritním úkolem 

pro orgány státní báňské správy  je důsledný a trvalý tlak na báňské organizace, aby dobrou 

organizací práce a dodržováním předpisů v oblasti bezpečnosti přispěly ke snižování počtu 

pracovních úrazů, závažných provozních nehod a havárií. ČBÚ bude plnit úkoly vrchního 

dozoru  SBS. Číselné a další údaje byly  v přiloženém materiálu. 

 

Zpravodajskou zprávu přednesl Radim Fiala., provedl srovnání s rokem minulým, příjmy budou 

nižší o 2 mld. Kč..  

 

Obecná rozprava vystoupili poslanci Zemek, Konečná. 

Poslanec Fiala: návrh usnesení: 

 

Výbor pro životní prostředí 

 

I.  doporučuje    Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh státního rozpočtu 

České republiky na rok 2012, kapitoly č. 348 – Český báňský úřad schválila ve výši 

příjmů 2841 tis. Kč a ve výši výdajů 126 974 tis. Kč, 

 

II. pověřuje    zpravodaje výboru poslance Ing. Radima Fialu, aby tento závěr výboru 

tlumočil na jednání rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů 

ostatních výborů. 
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Hlasování:  Pro  9    Proti   0      Zdržel    0   

Poděkování předsedy výboru předkladateli a zpravodaji. 

 

 

4. Návrh státního rozpočtu na rok 2012 kapitoly 315 – Ministerstvo životního prostředí 

Předkladatelskou  zprávu  přednesl náměstek ministra životního prostředí Tomáš Vrbík. Snaha 

snížit deficit státního dluhu a pokračovat v tomto trendu v dalších letech. Pokles rozpočtu,  nižší 

o 1 mld. Kč. Obdobnou situaci lze předpokládat i v dalších letech.  

Mencl – návrh na posílení rozpočtu ČIŽP o 15 mil. Kč a navýšení Programu péče o krajinu o 80 

mil. Kč. Rozpočet je to úsporný, účelový, odráží potřeby resortu. 

  

V obecné rozpravě vystoupili poslanci Šarapatka, Zemek, Konečná. Též vyslovila požadavek na 

ministra životního prostředí o předložení koncepce ekologické výchovy v následujících letech. 

 

 

Poslanec Mencl návrh usnesení: 

Posílení rozpočtu  ČIŽP o 15 mil. 

Hlasování:  Pro 10     proti     zdržel   1 

 

Poslanec Mencl návrh usnesení: 

Posílení Programu  péče o krajinu o  80 mil.  

Hlasování:  Pro:   10   proti  0  zdržel   1     

 

Hlasování  o bod  I.  a bodu   III.  usnesení  

Hlasování:   Pro:  7     proti    0       zdržel   4      

 

Výbor pro životní prostředí 

 

I.  doporučuje    Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh státního rozpočtu 

České republiky na rok 2012, kapitoly č. 315 – Ministerstvo životního prostředí schválila 

ve výši příjmů 7 013 777  tis. Kč a ve výši výdajů 10 174 414 tis. Kč, 

 

II. podporuje    požadavky Ministerstva životního prostředí o navýšení rozpočtu kapitoly 

Ministerstvo životního prostředí 

 o 15 mil. Kč určenou na posílení rozpočtu České inspekce životního prostředí, 

 o 80 mil. Kč učenou na navýšení Programu péče o krajinu, 

 

III.  pověřuje    zpravodaje výboru poslance Ing. arch. Václava Mencla, aby tento závěr 

výboru tlumočil na jednání rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny za účasti 

zpravodajů ostatních výborů. 

 

 

Hlasování o  předložení koncepce ekologické výchovy v následujících letech. 

Hlasování:    Pro:    9    Proti  0    zdržel  2    Přijato 

 

Poděkování předsedy Šťovíčka předkladateli a zpravodaji. 
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5. Návrh rozpočtu Státního fondu životního prostředí ČR na rok 2012 

 

Předkladatelská zpráva náměstka ministra životního prostředí Ing. Jakuba Kulíška, který  

požádal  o navýšení částky o 2,2 mld. Kč. 

Zpravodajská zpráva poslance Šincla,  předložený rozpočet je kvalitně zpracovaný.  

 

Poslankyně Konečná se dotkla  fungování fondu v budoucnu. Poslanec Mencl - je to  politická 

otázka; příjmy  jsou 10%ní . Rozpravy  se zúčastnili poslanci Šincl , Konečná, Úlehla, náměstek  

Kulíšek. Radka Bučilová zmínila klesající příjmy obecně. Příjmy z vratek, půjček, z úroků 

půjček,  výdaje na právní služby, nutnost zrychlit čerpání evropských peněz. Poslanec Mencl 

navrhl navýšit limit výdajů SFŽP o 2,2 mld. Kč na navýšení programu Zelená úsporám. 

Šincl návrh usnesení: 

 

Výbor pro životní prostředí 

 

I.  doporučuje    Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh státního rozpočtu 

České republiky na rok 2012, Státní fond životního prostředí schválila ve výši příjmů 

1648,3 mil. Kč a ve výši výdajů 11 425,3 mil. Kč, 

 

II. podporuje    požadavek Ministerstva životního prostředí a Státního fondu životního 

prostředí o navýšení limitu výdajů Státního fondu životního prostředí o částku 2,2 mld. 

Kč určenou na navýšení programu Zelená úsporám, 

 

III. pověřuje    zpravodaje výboru poslance Ing. Ladislava Šincla, aby tento závěr výboru 

tlumočil na jednání rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny za účasti zpravodajů 

ostatních výborů. 

 

Hlasování:   Pro   11      Proti    0     Zdržel     0 

Poděkování předkladateli a zpravodajům. 

 

 

Různé: 

Místopředseda Šarapatka informoval o semináři „BIOSUMMIT 2011“,  který proběhl 15. 11.    

a podal zprávu ze zahraniční cesty čtyř zástupců výboru pro životní prostředí do Moldavska. 

Předseda Šťovíček – výjezdní zasedání výboru do Litvínova  navrhuje  v lednu 2012 

Zahraniční cesty na příští rok – návrh posl. Konečné  – Bulharsko, Polsko 

Poslanec Zemek -  konání  Mezinárodní konference pod záštitou výboru pro životní prostředí 

dne 21. 11. Hnutí DUHA ve spolupráci s Britským velvyslanectvím v Praze 

a Ekologickým právním servisem  – Chytrý zákon pro moderní ekonomiku 

  

(Jednání ukončeno  v 15.30 hodin). 

 

 

   Kateřina  K O N E Č N Á  v.r.                            Mgr. Milan  Š Ť O V Í Č E K v.r. 

          ověřovatel výboru                                                                      předseda výboru 
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